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El fentanil, un opioide 50 vega-
des més potent que l’heroïna i
100 vegades més potent que la
morfina, és la droga, malaura-
dament, de moda als Estats
Units. Com si es tractés d’una
epidèmia, el nombre de morts
per sobredosi de fentanil al país
s’ha multiplicat per més de 50
des de l’any 2010, passant de
235 persones mortes a gairebé
34.500 el 2021. Són dades ex-
tretes d’una investigació dirigi-
da per la Universitat de Califòr-
nia - Los Angeles. Arran de la
crisi sanitària que està suposant
tot plegat i dels vídeos virals de
gent sota els seus efectes, ara tot-
hom coneix aquesta substància.
El que la majoria de gent no sap,
però, és que es tracta d’un fàr-
mac que es recepta des de fa
molts anys per a combatre el do-
lor intens, principalment en pa-
cients que tenen càncers, nor-
malment terminals, o que estan
en cures intensives.
Espanya és un dels diversos

països del món que el recepta i,
de fet, segons l’Enquesta d’Alco-
hol i Altres Drogues a l’Estat, en
els darrers dos anys s’han mul-
tiplicat per quatre les receptes de
fentanil al territori. En concret,
l’any passat el 14% dels pacients
tractats amb opioides consu-
mien fentanil, mentre que el
2020 ho feia un 3,5%. Un dels
pacients amb aquesta recepta
és en J.R.C., de Lliçà, que ha ex-
plicat a Línia Vallès com el fàr-
mac li ha canviat la vida.

DE MALALT A DROGOADDICTE
Fa més de 40 anys que a en
J.R.C., que ha preferit no donar
el seu nom sencer, li van detectar
espina bífida oculta, un defecte
neuronal que afecta la medul·la
espinal i els nervis, i que “produ-
eix molt de dolor”, assegura. Tot
i conviure amb aquesta malaltia,
en els últims temps el dolor que
li provocava va augmentar tant
que a finals de la pandèmia el van
haver d’ingressar. Segons expli-
ca, a l’Hospital de Granollers van
fer-li diverses proves i després el
van derivar a la Clínica del Dolor
del mateix centre, especialitzada
a tractar pacients amb dolor agut
i permanent. “Un cop allà van do-
nar-me morfina en pastilla, però
em generava molt mal de cap i vò-
mits, i va ser aleshores quan van
receptar-me el fentanil, ara fa dos
anys”, recorda.
El lliçanenc va marxar a casa

amb una dosi de 12,5 mil·li-
grams l’hora en forma d’adhesiu,

que posteriorment, en una visi-
ta, li van augmentar a 25. “A par-
tir d’aquell moment, des de la
Clínica del Dolor mai més em
van agafar el telèfon i des de lla-
vors jo i el meu metge de cap-
çalera, al qual tampoc han res-

post mai des de l’hospital, hem
anat afrontant la malaltia a ce-
gues”, lamenta. En aquest sen-
tit, explica que, davant l’aug-
ment progressiu del dolor, ell
mateix li demanava al metge que
li pugés la dosi. “Em deia que les
dosis començaven a ser massa
altes i inclús mortals, però tam-
bé eren mortals els dolors que
tenia quan no prenia fentanil”,
recorda. “En aquest punt estava
entre l’espasa i la paret i, tot i que
sabia que el fentanil m’estava
matant, vaig decidir seguir amb
ell, almenys per morir sense
dolor”, afegeix.
Fa menys d’un any, amb una

dosi de 75 mil·ligrams l’hora,
J.R.C. va patir una sobredosi. Tot
i això, davant l’augment del do-
lor, va seguir augmentant la dosi
fins als 175 mil·ligrams, mal-
grat ser conscient que a major
dosi, majors són els efectes se-
cundaris. “El fentanil em va co-
mençar a invalidar totalment
com a persona, vaig deixar de ser

jo mateix i em vaig tornar un
drogaddicte amb recepta”, la-
menta. “Semblava un zombi,
caminava per casa xocant contra
les parets, queia per les escales,
no sabia sortir del lavabo, no re-
cordava el nom dels meus nets ni
de la meva dona, no sabia si era
de dia o de nit, vomitava, tenia
mal de cap...”, recorda. “Jo ja no
era l’amo del meu cos, ho era el
fentanil, que m’anava demanant
cada vegada més”, afegeix. Tot
plegat, “ho afrontava per no ha-
ver de viure el dolor que em pro-
voca la malaltia”, assegura.

“VIU DE MIRACLE”
A finals de novembre, J.R.C. va
patir una crisi de dolor que li va
paralitzar el braç i la cama men-
tre conduïa i, arran d’això, va es-
tar un mes ingressat a l’Hospital

de Granollers. “Un cop allà els
metges em van dir que estava viu
de miracle, gràcies a haver-me es-
tat posant malament els adhesi-

us”, explica. Segons detalla, per
no tenir tants efectes secundaris,
va acordar amb el seu metge ta-
llar l’adhesiu i posar-se’l la mei-
tat al matí i l’altra meitat al ves-
pre. Això li hauria evitat una
mort per sobredosi.

A l’hospital, el lliçanenc tam-
bé va descobrir que “fa 10 anys
que se sap que el fentanil en do-
sis tan elevades és contrapro-
duent” i que “en comptes de re-
duir el dolor, fa que aquest sigui
fins a deu vegades més fort”, de-
talla. “Els mateixos metges m’ho
van explicar i també em van dir
que el temps màxim de recepta
són sis mesos”, afegeix. Això
mateix ho assegura un familiar
del seu company d’habitació,
que va sentir la conversa. “Va ser
llavors quan em vaig adonar
que la desatenció rebuda des de
la Clínica del Dolor quasi em
mata, ja que si no ens haguessin
deixat penjats a mi i al meu
metge, tot això no hauria arribat
a passar”, considera. 
D’altra banda, J.R.C. també

avança que, arran del seu ingrés,
ha descobert més casos de desa-
tenció per part de la Clínica del
Dolor, cosa que també ha pogut
comprovar aquesta publicació.
En aquest sentit, dos altres pa-

cients que han estat derivats a
aquesta mateixa àrea de l’hospi-
tal i que tenen altres patologies,
asseguren no haver rebut mai
cap resposta telefònica.
Davant de tot plegat, des de

l’hospital asseguren que, mal-
grat la desatenció que denuncia
J.R.C., “a l’oficina d’atenció al
ciutadà no consta cap queixa feta
per ell” al llarg dels darrers dos
anys. També diuen que “per in-
tegritat i drets del pacient”, no po-
den entrar a valorar el cas.

LA DESINTOXICACIÓ
Des que el lliçanenc va entrar a
l’hospital al novembre, va co-
mençar un procés de desintoxi-
cació amb el qual encara ara
continua a casa seva. “És com-
plicat perquè m’han tret el fen-
tanil de cop i a causa d’això es-
tic tenint molta dependència,
mal de cap, mareigs, ganes de
vomitar i molt de nerviosisme,
sobretot a les nits”, detalla. En
aquest cas, però, des de l’hospi-
tal sí que estan portant un con-
trol de tot aquest procés, ja que
el passat 4 de gener J.R.C. va te-
nir una visita de seguiment.
Per al pacient, aquestes dar-

reres setmanes estan sent “molt
difícils”, ja que “aprendre a viu-
re sense el fentanil costa molt”, as-
segura. “La meva motivació ara és
la meva família, que és qui pitjor
ho ha passat durant aquests dos
anys”, confessa. Mentrestant,
J.R.C. demana “més control” a
l’hora de receptar aquest fàrmac
perquè ningú més hagi de passar
per la seva situació.

“Drogoaddicte de recepta”
» El fentanil és un opiaci que es recepta des de fa anys als hospitals per a combatre el dolor intens

» Un pacient de l’Hospital de Granollers que n’ha pres durant dos anys explica el seu procés d’addicció

El fentanil se sintetitza en un laboratori i les receptes acostumen a ser en forma d’adhesiu o de pastilla, tot i que també s’injecta. Foto: Arxiu

J.R.C va arribar a posar-
se dosis mortals de
fentanil, de 175
mil·ligrams l’hora

“El fentanil em va
invalidar totalment
com a persona, vaig
deixar de ser jo mateix”

CONSUM IL·LEGAL DE
FENTANIL A ESPANYA

4El consum il·legal de
fentanil a Espanya està
controlat i vigilat i, segons
fonts policials, el tràfic d'a-
questa substància encara
no ha arribat a l'Estat. Tot
i això, sovint es barreja
amb altres drogues com
l'heroïna, la cocaïna i la
metamfetamina i se li
dona forma de pastilla.

Olga García
VALLÈS ORIENTAL
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La lupa

per Xavier Marcé, regidor de Cultura i Indústries Creatives de l’Ajuntament de Barcelona i regidor de Nou Barris

Tot recordant el pessebre de Sant Jaume
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Sobre les idees dels
partits independentis-

tes no es pot construir
res perquè estan corcades de base. Ve-
nen d'una mentida massa gran. Ni
tan sols s'hi pot construir una defen-
sa de l'autonomia, i molt menys encara
de la llengua. Per això hi ha aquest
pendent decadent.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Ja fa vora un segle que
el català viu, perviu i

s'engrandeix a través de
milers i milers de fills de gent que no
parlava català. Així ha estat i proba-
blement així continuarà sent, sobretot
si no guanyen els que voldrien expul-
sar de la catalanitat nens en el seu pri-
mer dia de vida.

Ara que es parla tant
del futur del país i de la

necessitat de generar
nous referents de la catalanització,
hem estrenat un nou format per EVA
amb l’Ayoub Borbata, un TikToker ca-
talà marroquí, referent màxim i que
volem fer créixer. 
Doneu-li amor!

@AlbertLloreta@apuente@JordiGraupera

Grifols no se puede
comparar con GOWEX.

Es una empresa estraté-
gica en sanidad, líder mundial de plas-
ma sanguíneo. Ni os imagináis qué
puede pasar si quiebra, no solo en Es-
paña. Esto afectaría a USA y Europa. El
informe de Gotham City no puede de-
cir: “Si no estamos equivocados”.

@CarloPetrungaro

En aquests moments de la jugada, que tants
barcelonins s’entretinguin a debatre les
virtuts del pessebre de la plaça de Sant Jau-
me és un senyal de bona salut ciutadana. No

serà per manca de problemes més greus a la ciutat
i al món que hom observi amb cert humor que treu-
re uns minuts al desassossec de la vida quotidiana
per discutir si el pessebre és prou modern o tradi-
cional és francament encoratjador. Deixeu-me dir per
començar que a mi m’ha agradat el pessebre d’en-
guany: ha estat prou tradicional per reconèixer-hi les
essències icòniques de tota la vida i prou modern per
no competir amb els que el mateix Ajuntament o les
Associacions de Pessebristes munten al Monestir de
Pedralbes, al Museu Marès, al Reial Cercle Artístic
o en altres indrets de la ciutat.
Això dels pessebres és com una comèdia de Sha-

kespeare: cada versió explica el mateix, però alhora
són ben diferents. Afegim-hi que, de retruc, aquest fet
remarca l’extraordinària vigència del dramaturg an-
glès. Malgrat tot, aquest any el pessebre no ha estat,
dissortadament, el principal protagonista de la pla-
ça de Sant Jaume i, en conseqüència, el tradicional de-
bat que arrossega ha passat a un segon pla, víctima,
segurament, de l’enorme quantitat d’elements na-
dalencs que han guarnit aquesta plaça tan nostrada.
Situats a la plaça, a la dreta, un arbre de Nadal, fas-

tuós regal de Mercabarna, amb una alçada de 15 me-
tres. Al davant, a la façana de la Generalitat, una pro-
fusió de cartellets amb tota mena de reivindicacions
tan adients per Nadal com per l’Onze de setembre o,
ateses les circumstàncies, un dia qualsevol. Al darrere,
a la façana de l’Ajuntament, una gran banda dedica-
da, ara sí, a les festes de Nadal. A l’esquerra, el pes-

sebre, una escenografia signada per Ignasi Cristià, lleu-
gerament inspirada en les antigues construccions na-
politanes, que lluny de fugir d’estudi recull totes les
peces del pessebre tradicional amb la mirada posa-
da al segle XXI (res que no fessin en el seu moment
els seus antics col·legues italians). De context, algun
balcó i un àtic-terrassa il·luminats, no sé gaire bé si
a propòsit de Nadal o simplement perquè fa bonic.
Tot plegat, una construcció exageradament car-

regada, mancada de guió i allunyada del que un es-
pera trobar a la plaça més simbòlica de tota Barce-
lona. Efectivament, aquest any s’ha parlat poc del pes-

sebre potser perquè obligaria a parlar de tota la pla-
ça i això requeria, sap greu dir-ho, un tractament es-
pecial. A més, hi ha hagut sort perquè ben bé s’hi hau-
rien pogut afegir els ja tradicionals personatges que
a hores fixes reclamen a crits, a un costat i l’altre de
la plaça, els seus íntims desitjos reivindicatius dis-
fressats de pastorets. O les múltiples manifestacions
que dia si dia no es congreguen a la plaça haurien po-
gut tenir la idea de portar garlandes, un barret del
Pare Noel o, en funció de la gravetat del tema, un ra-
mat d’ovelles.
Cal dir que tot plegat ha estat casual, que ningú

ho ha planificat, que ha estat una barra lliure a con-
seqüència, amb total seguretat, dels inevitables
efectes benèvols d’aquesta època de l’any, circum-
stància que ens hem d’agrair i que alhora ens recorda
que ens hem de reunir perquè això no acabi sent un
mal precedent.
Atès que els estimats Reis Mags d’Orient no te-

nen cap ofici a la plaça de Sant Jaume i que són ex-
perts proveïdors de somnis i desitjos, hauria calgut
demanar-los la funció –també nostrada—d’inter-
mediació entre tots els que volem significar la pla-
ça com el millor recordatori de Nadal a Barcelona
perquè l’any vinent ens posem ràpidament d’acord
i la convertim en el punt zero d’aquest moment tan
estimat pels barcelonins.

El pessebre no ha estat 
el principal protagonista 

de la plaça de Sant Jaume
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Dos homes roben en dues botigues
i són detinguts mentre intentaven fugir1

2
Nou pas per a millorar la piscina municipal
de Parets, tancada des del maig

Adjudicada l’obra que acabarà amb les 
infiltracions a l’Escola Can Besora de Mollet

El CNG tanca la temporada amb pèrdues 
de gairebé mig milió d’euros

El + llegit líniavallès.cat

3

4

5

Grífols es desploma a borsa després de ser
acusada de manipular els seus comptes

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 
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Tribuna oberta

Hem encetat un nou any i
puc dir amb satisfacció
que a Castelldefels ja te-

nim aprovat el pressupost per al
2024, que és l’eina essencial per
establir els objectius que necessi-
ta la ciutat.
I aquests objectius els tenim fi-

xats des de l’inici del mandat:
millorar la ciutat i el benestar de
les persones. I no vull dir que, evi-
dentment, això no sigui un objec-
tiu compartit per tots els que ens
dediquem al servei públic, però sí
que puc dir que no es pot estirar
més el braç que la màniga com va
fer l’anterior govern.
L’anterior govern va gastar

més del que tenia, i la festa ara s’ha
de pagar. Però el meu equip de go-
vern i jo no volem que això recai-
gui en els veïns i veïnes de Cas-
telldefels, perquè no s’ho mereixen.
I per això hem hagut de tre-

ballar molt fort per tal de fer uns

La seguretat i la neteja

comptes austers on s’elimina la
despesa innecessària, com els
càrrecs de confiança, que els
retallem més d’un 40%, així
com les subvencions a partits
polítics, que baixen més d’un
25%. Això sí, es garanteix la
prestació dels serveis.
Malgrat que ens vam trobar

un Ajuntament sense diners,
amb números vermells i un fo-
rat de 12 milions d’euros, hem
aconseguit que les famílies nom-
broses i monoparentals tinguin
una bonificació de 500 euros al
rebut de l’IBI; hem mantingut i
millorat els serveis essencials i
hem apujat les partides desti-
nades a la seguretat, la neteja, la

sanitat o l’educació. D’altra ban-
da, hem rebaixat despesa en
partides com alcaldia o festes,
per exemple.
Lamentablement, l’oposi-

ció, els que van deixar l’Ajunta-
ment en una situació econòmi-
ca sota zero, no ha donat suport
a aquests comptes, però, afor-
tunadament, els hem pogut ti-
rar endavant. Malgrat la seva
postura de dir no al que és bo per
a la ciutat per tal de no reconèi-
xer com de malament van ges-
tionar els diners de tots els ciu-
tadans de Castelldefels, el govern
estem disposats a col·laborar
en allò que sigui en benefici de
la nostra estimada Castelldefels.
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per Manuel Reyes, alcalde de Castelldefels i president del PP a BCN

A les xarxes

@MiquelBonet_: Les accions de Grifols
valen 0 euros. Com fa temps que us ex-
plico, s'enfonsarà abans el teixit empresa-
rial del país que la seva cultura.

@Ana_G93: Si no em trobo bé i sense
que ningú m'ho mani, el més normal és
que em posi la mascareta per no conta-
giar els altres.

#TornaLaMascareta

@GreenpeaceCAT: Desastre ecològic a
Galícia: milions de pellets de plàstic arri-
ben a les costes contaminant l'ecosis-
tema marí.

#NouVessament #Grifols

Els semàfors

El Mercat Sant Carles de
Granollers és tot un referent

comercial a la ciutat en ser l’únic
que ha mantingut la seva

activitat ininterrompudament
fins a l’actualitat, tot i la incertesa
que ha provocat la pandèmia 

i ara la inflació.
pàgina 10Mercat Sant Carles

La Fundació Sanitària Mollet 
ha impulsat, juntament amb
altres entitats, el projecte Zona
Mood, que combat la soledat no
desitjada entre adolescents.

Aquest mateix any començarà 
a tirar-se endavant a la ciutat i, 

en un futur, a tot el país. 
pàgina 11Fundació Sanitària

El realitzador Albert Barceló 
ha creat un nou documental
que explica el darrer viatge de
l’alpinista i exalcalde de Parets,
Sergi Mingote. Mostra imatges
inèdites de la seva ascensió 
al K2, on va perdre la vida 

ara farà tres anys.
pàgina 14Albert Barceló



Envia’ns les teves cartes a: opinio@comunicacio21.com

| 6

líniavallès.cat 12 de gener del 2024

Mirada pròpia

El desembre del 1981, just ara fa 42 anys, va
ser enderrocat a Badalona un enorme edi-
fici d’habitatges il·legal situat al costat del
Museu, dins de la zona anomenada el Clos

de la Torre, el que actualment és la Plaça Font i Cus-
só, amb el seu subsol carregat de tresors arqueològics.
Va ser una espectacular i contundent defensa del pa-
trimoni que va liderar el llavors alcalde d’esquerres
Màrius Díaz i Bielsa, durant el primer mandat de-
mocràtic després de la dictadura franquista. La cons-
trucció d’aquell bloc d’habitatges privat agredia l’en-
torn i comportava la pèrdua d’importants restes ro-
manes, i va poder ser interrom-
puda gràcies a la lluita veïnal, a
l’aprovació del PERI de Dalt la
Vila per part de l’Ajuntament i a
una sentència judicial que va
concloure el litigi. Per sempre
més a la història de la ciutat
resta aparellada la memòria de
l’enyorat alcalde Màrius Díaz
amb aquest enderroc valent i de
gran altura moral. Badalona va
ser notícia per aquesta demolició
de màxima envergadura i con-
tundència en defensa de priori-
tats de valor patrimonial, artís-
tic, paisatgístic i moral, un gest
polític i tècnic pioner a tot l’estat
espanyol.
Quaranta-dos anys després,

s’albira que el futur enderroc d’un edifici d’habitatges
privat té tots els elements per passar a la història de
la ciutat i aparellada per sempre més a la memòria d’un
alcalde, si bé aquesta vegada no seria per raons d’al-
tura sinó de baixesa moral. En aquest cas, l’edifici d’ha-
bitatges privat està ubicat al barri de la Salut, és an-
tic, en comptes d’agredir l’entorn o restes arqueolò-
giques agredeix drets humans de les persones que l’ha-
bitaven i l’alcalde que hi està vinculat és de dretes, l’ac-
tual Xavier García Albiol, expert a generar titulars per
a tot l’Estat. Per les dades que han transcendit fins al
moment, el propietari, directiu d’una immobiliària,
explotava l’edifici econòmicament tenint-lo llogat a ple
rendiment, però feia deixadesa de funcions respecte
al deure de mantenir-lo en condicions d’habitabilitat.
Una situació lamentablement gens excepcional a la ciu-
tat de Badalona i encara menys al barri de la Salut Alta,

forjat amb autoconstrucció als argilosos vessants de
la Serra d’En Mena durant els anys del desarrollisme,
que va acollir les grans onades d’immigració dels 50
i 60 del segle XX i que ja ha mostrat símptomes de pe-
rillosa degradació constructiva en innombrables oca-
sions, un procés vinculat a l’afany especulador de molts
propietaris voltors.
Si la situació d’aquest immoble és, doncs, l’habi-

tual de la zona, per què afirmo categòricament que el
periple que comença aquest mes de desembre del 2023
amb l’edifici de Calderón de la Barca 79 serà un fet his-
tòric de baixesa moral?

El fet diferencial entre Calderón de la Barca 79 i les
altres situacions d’infrahabitatge i d’esfondraments d’e-
dificis a la ciutat l’aporta el vídeo i les declaracions de
l’alcalde del Partit Popular, que ha liderat una croa-
da criminalitzadora, convertint el que hauria pogut ser
un acte administratiu normalitzat –determinar ruïna
econòmica perquè les despeses de millora de la finca
són massa costoses respecte del seu valor cadastral–
en un acte de demolició de la dignitat de les persones,
carregat d’insults, calúmnies i desemparament con-
tra les famílies llogateres afectades per les males con-
dicions de l’habitatge. L’alcalde García Albiol ha po-
sat en marxa un potent motor d’agitació d’odi,
apel·lant directament als plantejaments ideològics i als
mètodes de l’extrema dreta. El veïnat afectat, majo-
ritàriament de nacionalitat espanyola adquirida en pro-
cessos de regulació d’estrangeria, alguns d’ells nascuts

aquí de famílies marroquines, i incorporat amb nor-
malitat a les dinàmiques d’ocupació laboral i relacio-
nals positives amb la comunitat, a més de perdre sob-
tadament la seva llar, les seves pertinences i el dret a
l’empara, ha vist greument danyada la seva imatge i
el seu honor. Titllats d’ocupes quan tenen i paguen con-
tracte de lloguer, titllats de delinqüents quan no són
objecte de cap denúncia per delicte i, a sobre, castigats
amb el desemparament postpèrdua de l’habitatge amb
el pretext de ser conflictius.
La pregunta és: per què ho ha fet, això, l’alcalde?

Quina necessitat tenia de posar-se en risc amb un fla-
grant incompliment de la llei
19/2020 d’igualtat de tracte i no
discriminació si, segons defensen
els seus regidors, el procediment
de declaració de ruïna econòmi-
ca que ha aconseguit el propietari
compleix totes les regles? M’i-
magino dues hipòtesis possibles
per explicar-ho, i totes dues de-
mostrarien que l’alcalde està en-
sorrat en un pou de ruïna moral.
Una situaria l’alcalde en el

marc de presumpta corrupció
en què es mou la naturalesa del
Partit Popular i que s’ha enfortit
amb la troballa dels seus comp-
tes a Belize en els Papers de
Pandora. Un possible marc sos-
pitós on es mou bé un personat-

ge susceptible d’estar embolicat en corrupteles i pre-
varicacions, per usar el poder en benefici propi o dels
amics. Temps al temps.
L’altra el situaria en aquell marc de l’experiment

lepenista que el va catapultar al poder després de la
crisi del 2008 i que és el marc que utilitza tota la ul-
tradreta europea. Populisme i prepotència racista i
aporofòbica que obvia tot dret humà, marc que el lí-
der del Partit Popular va abandonar momentània-
ment per aconseguir vots majoritaris a les eleccions
del 2023 amb el seu suposat badalonisme transversal.
Ara un nou experiment electoral a costa de la dignitat
badalonina?
Contra la seva demolició de drets que el conver-

teix en ruïna moral ens tenim les persones del poble,
honestes, organitzades i, encara que abatudes per tan-
ta vilesa, disposades a no rendir-nos.

per Dolors Sabater, exdiputada i líder de Guanyem Badalona

Ruïna moral

Fo
to

: J
or

di
 P

uj
ol

ar
/A

C
N

NLes millors
perles

L’Ajuntament de Madrid ha enviat un vídeo personalitzat als
infants de Chamartín amb un fals rei Baltasar, amb la cara

pintada de negre i un accent molt estrany que ha indignat els
pares, que l’han titllat de racista. El consistori ja s’ha disculpat.

Superar el Tetris. La raça humana ha assolit una nova fita
en el seu desenvolupament històric i còsmic gràcies a

un noi de 13 anys d’Oklahoma, que s’ha passat tots els
nivells. És el primer ésser humà que ho aconsegueix. 

Milers de persones segueixen el compte enrere de la nit de
Cap d’Any als Camps Eliseus de París. Quan arriba el 2024,

ningú no s’abraça, ni es mira, només grava amb el mòbil. Sort
en tenim del raïm, que ens manté les manetes ocupades...

Un excombatent estatunidenc del Vietnam troba una
bossa farcida de dòlars en un bus de l’illa de Guam.

Lluny de quedar-se’ls, els porta a la policia. El propietari és
el mateix conductor de l’autobús, i ara tots dos són amics.

LA FOTOAjuntament de Barcelona
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Tribuna

Immersos encara en una crisi socioeconòmica glo-
bal derivada de la invasió russa d’Ucraïna i del pe-
ríode postcovid, amb un notable augment de la
inflació des de fa dos anys i amb una escalada dels

preus dels productes bàsics i de l’energia com no ha-
víem vist mai, els ajuntaments no han d’adaptar-se no-
més a aquesta situació, com les llars i les empreses, sinó
que hi han de fer front amb un descens notable dels in-
gressos després que s’hagi adaptat l’impost de la plus-
vàlua a la nova realitat jurídica expressada pel Tribu-
nal Constitucional. Amb menys ingressos disponibles
i més despeses per afrontar, els ajuntaments de tot el
país planten cara a la doble emergència social i climàtica
com un gran repte global que demana inversions i so-
lucions a escala local.
Ara que la liquiditat econòmica de molts d’ells està

en risc. Ara que els sobrecostos de manteniment dels
serveis públics els ofeguen, provocant-los grans tensions
de tresoreria. Ara és el moment de reivindicar amb més
força i legitimitat que mai un pacte de país que posi en
relleu la vital importància que tenen els ajuntaments
per resoldre i atendre les necessitats del dia a dia dels
seus veïns i veïnes. Ja anem tard. Justament ara fa més
de tres dècades que esperem l’arribada d’una llei de fi-
nançament local a Catalunya que posi fi a l’infrafi-
nançament de les administracions locals i que respongui
al mandat expressat al mateix Estatut de Catalunya so-
bre la necessària sostenibilitat financera dels ajunta-
ments. I és per aquest motiu que el passat 20 d’octu-
bre, acompanyats pel diputat Joan Carles Gallego, vam
registrar al Parlament de Catalunya la proposta d’ela-
boració d’una nova llei de finançament dels ajunta-
ments. Des d’En Comú Podem posem sobre la taula l’i-
nici del debat amb l’objectiu d’impulsar un canvi le-
gislatiu que és un clam del món local.
Si millorem el finançament dels ajuntaments, in-

cidirem de manera directa en la millora de la qualitat
de vida dels veïns i veïnes de tots els pobles i ciutats del

país. En aquesta línia de treball, des del govern pro-
gressista de la Diputació de Barcelona, del qual En
Comú Podem forma part, acabem d’aprovar un fons
econòmic extraordinari per als ajuntaments dels 311
municipis de la demarcació de Barcelona. Es tracta d’un
ajut dotat amb 75 milions d’euros que ha de permetre
col·laborar en el tancament financer de l’any 2023 i pla-
nificar algunes inversions municipals de cara al 2024.
En aquest context, la reedició del govern de coalició pro-
gressista a l’Estat també constitueix una oportunitat his-
tòrica per abordar aquesta reforma financera de les en-
titats locals.
Els ajuntaments són els ens polítics que presten més

serveis públics essencials des de la proximitat. Com a
tals, requereixen un nou sistema de finançament estable
que garanteixi la cobertura de les necessitats bàsiques
de la ciutadania i que els permeti poder decidir el ni-
vell dels ingressos i la lliure organització de la seva des-
pesa. Parlem d’un canvi estructural que els ha de do-
nar més eines per reforçar les seves polítiques de co-
hesió i convivència. Que els permeti facilitar, als seus
veïns i veïnes, unes millors condicions d’accés a un ha-
bitatge digne i assequible. Que els garanteixi recursos
per lluitar contra l’emergència climàtica i contra la se-
gregació educativa i residencial als municipis. Un
nou sistema que ajudi a regenerar els barris atenent la
seva diversitat. I que consolidi les polítiques actives d’o-
cupació pensant sobretot en la població més vulnera-
ble a la precarietat laboral.
Defensem una llei de finançament local que nei-

xi des del diàleg i el consens del municipalisme, que
serveixi per apuntalar l’exercici de les seves compe-
tències i per millorar el finançament dels recursos per
desenvolupar-les. En definitiva, una llei que pugui ga-
rantir que els governs locals continuaran sent el cor
de la governança política del país. Per tot plegat, ara
més que mai, reclamem ja un nou finançament per a
tots els ajuntaments.

Si millorem 
el finançament 

dels ajuntaments,
incidirem de manera
directa en la millora 

de la qualitat de vida 
dels veïns i veïnes 
de tots els pobles 
i ciutats del país

“

“
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per Candela López, vicepresidenta de la Diputació de Barcelona, i Lluís Mijoler, alcalde del Prat de Llobregat

Un nou finançament per als ajuntaments

@_Penya_Gironina: El que el Girona està
fent no és només història de la ciutat i de la
Lliga espanyola. El que està fent és fer gau-
dir tots els que els agrada el bon futbol.

@gpatti1971: No sé per què la gent es
queixa de la mascareta, amb el fred que
fa jo me la posaria només per sortir al
carrer.

@angelvinashist: Los bulos quieren crear
una "realidad" alternativa. Para llorar. Mi
ordenador, como el de muchos, está inun-
dado de ellos. 

Flaixos
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El CNG tanca temporada amb
pèrdues de quasi mig milió

ECONOMIA4El Club Natació
Granollers (CNG) ha tancat la
temporada amb pèrdues de
422.000 euros. Segons detallen en
un comunicat, aquest deute seria
fruit de l’actual “manca d’instal·la-
ció i d’usuaris”, ja que un 30% de
l’equipament està afectat per les
obres de rehabilitació de les pis-
cines antigues i els ingressos de les
quotes de socis i abonats “encara
se situa un 23% per sota dels ni-
vells prepandèmia”.
D’altra banda, l’escrit també la-

menta la manca de “les aporta-
cions extraordinàries de l’admi-
nistració previstes que, tal com va

passar el 2022, haurien permès
equilibrar el resultat”. Segons re-
corden, arran d’aquestes aporta-
cions la temporada passada aca-
bava amb un superàvit de 27.410
euros. Amb tot, des de l’inici de la
pandèmia i fins a principis del
2022, el CNG va arribar a acu-
mular un deute d’un milió d’euros
que l’Ajuntament ha anat eixugant
amb diner públic.
Malgrat els comptes, la nova

direcció del club ha destacat el
“gran esforç fet” per a recuperar “la
totalitat dels ingressos per pres-
tació de serveis i venda d’entrades”
i per “captar nous patrocinadors”. 

L’Hospital reacciona contra la
grip ampliant les seves places
SALUT4Les urgències dels hos-
pitals de la comarca, i en espe-
cial les de Granollers, estan ple-
nes de casos de grip i també de
covid-19, tot i que en menor
mesura. Davant d’això, des del
centre han tirat endavant un
nou pla per a disposar de més
places i poder donar així cober-
tura a tothom.
En concret, s’han reorganit-

zat els llits d’hospitalització de tal
manera que s’ha donat cabuda a
25 persones més. De la mateixa
manera, a la Unitat de Cures In-
tensives s’han obert fins a 24 llits.

D’altra banda, pel que fa a l’a-
tenció sanitària a domicili, el
centre ha activat un nou equip
que permet atendre un total de
8 pacients més.
En aquest sentit, cal recordar

que els contagis d’infeccions
respiratòries i grip continuen
pujant arreu del país, ja que el ni-
vell de transmissió és elevat.
Segons Salut, dimarts hi havia
344 casos per 100.000 habi-
tants. Mentrestant, la setmana
passada, es van arribar a dia-
gnosticar 14.903 casos de grip a
l’Atenció Primària. 

Les cartes als Reis de Can
Barbany, patrimoni local

SOCIETAT4L’any 1951 els Reis
Mags visitaven per primer cop la
històrica botiga de roba Can
Barbany. Aleshores, es tractava
d’una activitat del tot innova-
dora, ja que no hi havia caval-
cada. De fet, va agradar tant
que es va convertir en una tra-
dició a la ciutat i es va fer inin-
terrompudament fins que va ar-
ribar la pandèmia.
Davant la importància d’a-

questa iniciativa, Amadeu Bar-

bany, net de l’impulsor la pro-
posta, ha donat a l’Arxiu Muni-
cipal un total de 10.000 cartes di-
positades en 35 capses. Aquestes
estan escrites entre els anys 1990
i el 2020 i mostren els desitjos
materials i immaterials que els
més petits demanaven als que
van ser els primers Reis a tre-
pitjar Granollers. “Era molt bo-
nic i emocionant”, recorda Bar-
bany, que explica que la iniciati-
va es feia sempre l’1 de gener.

Assemblea de socis del 28 de desembre. Foto: CNG

Reis a Can Barbany. Foto: Ajuntament

Succés |Dos detinguts per robatoris a botigues
Els Mossos de la comissaria de Granollers detenien la matinada de diumenge
dos homes de 21 i 29 anys com a presumptes autors de dos robatoris amb

força a botigues, una al carrer Maria Maspons i una altra a la plaça Pau Casals.

COMERÇ4El Mercat Sant Carles
és el mercat de referència de Gra-
nollers i l’únic que ha mantingut
la seva activitat ininterrompu-
dament fins a l’actualitat a la ciu-
tat. Amb 55 anys d’història i una
trentena de parades amb pro-
ductes frescos i de proximitat
com peix, carn, fruita i verdura,
entre altres, és un dels espais co-
mercials més vius del municipi.
Així ho assegura el president

de l’Associació de Venedors del
Mercat, Ferran Rodríguez, que
detalla en declaracions a Línia
Vallèsque “la salut econòmica de
l’espai és bona”. Pel que fa a les
parades, explica que actualment
només n’hi ha tres de buides
que són de l’Ajuntament i que
pròximament s’ompliran. “És
un espai atractiu i que funciona
especialment bé, sobretot per la
professionalitat i el tracte proper
dels treballadors”, detalla. “Això,
juntament amb la bona i sana
competència que hi ha, fa que si-

gui un espai amb molta ànima”,
afegeix Rodríguez. 
Tot i això, el president recor-

da que el mercat també ha passat
per moments durs com la pan-
dèmia. “Malgrat que hi hem po-
gut fer front, les vendes encara no
arriben als nivells del 2019”, la-
menta. “A més, l’actual inflació ge-
nera incertesa, de la mateixa ma-
nera que ho fa l’obra de reforma
que afrontarem”, afegeix.

En aquest sentit, cal recordar
que aquests darrers dies s’ha lici-
tat l’obra que ha de substituir
tota la coberta de les instal·lacions,
feta de fibrociment.  “Això ens ob-
ligarà a tancar el mercat unes
setmanes per primera vegada en
la història”, lamenta Rodríguez.
Amb tot, assegura que encara
“s’ha de discutir i acabar de mirar
com fer-ho perquè afecti el menor
possible”, conclou el president.

Imatge d’arxiu de l’entrada principal del mercat. Foto: Ajuntament

El Mercat, un referent comercial
que afronta temps incerts

» Gaudeix de bona salut econòmica, però pateix l’efecte de la inflació 
» Aviat es faran obres que obligaran a tancar l’espai unes setmanes
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Clam per a crear una ciutat
accessible per a invidents

ACCESSIBILITAT4L’accessibilitat
continua sent un tema que pre-
ocupa, i molt, a la plataforma
Mollet Opina. Per això, han enviat
un comunicat a l’alcaldessa, Mi-
reia Dionisio, en el qual detallen
que per a les persones invidents
és complicat moure’s per la ciutat
davant la manca d’elements que
faciliten la seva integració.
Una de les propostes que ha

traslladat el grup a la batllessa per
canviar a aquesta realitat és la ins-
tal·lació de més semàfors adaptats
i la millora dels existents, fre-
qüentment “avariats” o amb

“manca de manteniment”, deta-
llen. D’altra banda, també de-
manen  instal·lar diversos tipus de
paviments a les voreres que ser-
veixen per avisar les persones
cegues dels riscos.
Pel que fa a la mobilitat amb

l’autobús urbà, des de la plata-
forma lamenten que “fa anys
que les parades tenen problemes
d’accessibilitat”, ja sigui per la
manca de rampes o d’avisos
acústics. “Suggerim que es valo-
rin els canvis per tal de garantir
que tota la ciutadania pugui be-
neficiar-se’n”, conclouen.

S’adjudica l’obra per a arreglar
les filtracions de Can Besora

EQUIPAMENTS4Fa més d’un
any que l’Escola Can Besora de
Mollet pateix filtracions d’ai-
gua al gimnàs, que s’intensifi-
quen amb els forts episodis de
pluja. Aquest problema, però, té
els dies comptats, ja que l’A-
juntament ja ha adjudicat l’obra
de rehabilitació de la coberta del
gimnàs. L’empresa Constraula
Enginyeria i Obres serà l’en-
carregada dels treballs, que cos-
taran gairebé 140.000 euros.
Tot i que la Generalitat és qui

hauria de fer-se càrrec del cost
de les obres, davant la manca

d’una partida pressupostària
per a solucionar aquest proble-
ma l’Ajuntament ha decidit as-
sumir tots els costos. Amb tot, el
Govern ha assegurat que li ho
compensarà posteriorment.
D’altra banda, cal recordar

que al llarg dels darrers mesos
el consistori també s’ha encar-
regat de fer diverses actuacions
per minimitzar el problema,
que s’acabarà amb la instal·la-
ció de la nova coberta. Men-
trestant, els alumnes i el pro-
fessorat hauran de continuar
convivint amb les filtracions.

Tret de sortida a la Festa Major
de Sant Vicenç d’enguany

FESTA MAJOR4Una quarante-
na d’actes conformen el pro-
grama d’enguany de la Festa
Major de Sant Vicenç, que dona
el tret de sortida avui mateix i
que s’allargarà fins al 28 de ge-
ner. El gruix de propostes, però,
no serà fins al pròxim cap de set-
mana, quan la ciutat s’emple-
narà de cultura popular, músi-
ca, dansa i iniciatives de tota
mena pensades per a fer gaudir
a tots els públics.

La cercavila d’entitats, el cor-
refoc, les nits de DJ, la trobada
gegantera i la cursa popular seran
alguns dels punts més destacats
del programa. En aquest sentit,
la regidora de Cultura, Mercè
Pérez, ha destacat “l’impuls do-
nat enguany a la Festa Major”. 
Mentrestant, aquest primer

cap de setmana es faran balls de
saló, una obra de teatre, un con-
curs de fotografia i una marató
de donants de sang.

Entre altres, la plataforma demana paviments adaptats. Foto: Arxiu

Gegants de Mollet. Foto: Arxiu

Patrimoni |Més diners per visibilitzar les troballes
El pressupost inicial aprovat i destinat per a les obres de reurbanització de
l’entorn de l’església ha crescut un 35%, superant el milió d’euros, arran 
de trobar diverses restes arqueològiques que l’Ajuntament visibilitzarà.

SOCIETAT4La soledat no desit-
jada no hi entén d’edats i, de la ma-
teixa manera que afecta la gent
gran, també afecta els més joves.
De fet, segons explica en declara-
cions a Línia VallèsGemma Cer-
vera, responsable de Treball Social
de la Fundació Sanitària Mollet
(FSM), aquesta percepció “és més
elevada entre els infants que en-
tre qualsevol altre col·lectiu”. 
“Sentir-se sol, però, no vol dir

estar sol”, especifica Cervera. “Un
infant pot tenir aquesta sensació
quan els seus pares no estan dis-
ponibles per a ell o quan no té
amics a l’escola”, detalla. Sigui
com sigui, això té uns efectes ne-
gatius que afecten directament
en la salut mental, l’autoestima i el
desenvolupament de la persona.
Precisament, amb l’objectiu

de prevenir aquesta soledat no
desitjada i el que provoca, la
FSM, juntament amb altres ins-
titucions, ha tirat endavant el
projecte Zona Mood. “Consis-

teix a fer sessions a les escoles
amb els alumnes de 5è i 6è per a
detectar possibles casos de sole-
dat i per, després, combatre-la di-
rectament amb els joves i les se-
ves famílies, donant-los eines”,
explica Cervera. 
Segons avança, aquest any

es començarà a tirar endavant a

Mollet, després que hagi estat se-
leccionat per formar part del
programa català Transforma del
Hub d’Innovació Social i Sanità-
ria. En aquest sentit, Cervera
també avança que “la idea és
que en un futur es pugui estendre
a tot Catalunya perquè s’ha de-
tectat més soledat de l’esperada”.

Membres del projecte Zona Mood. Foto: FSM

Mollet combat la soledat no
desitjada entre els adolescents
» Ho fa amb el projecte Zona Mood, creat per la FSM i més institucions 
» Es començarà a aplicar a les escoles de la ciutat aquest mateix any
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Els noms dels carrers so-
vint aixequen polsegue-
ra. Semblaria que bate-
jar com a Floquet de

Neu un carrer de Barcelona no
hauria de ser gens problemàtic.
Malgrat això, quan el passat mes
de desembre el Partit Popular ho
va proposar, els comuns, tot i no
veure-ho amb mals ulls, van fer-
hi esmenes. La formació liderada
per Ada Colau demanava “deixar
de blanquejar la Barcelona colo-
nial” i explicar que “el goril·la albí
va ser robat amb finançament de
l’Ajuntament”. 
Va passar una història similar

quan el novembre es va anunciar
que es dedicaria un mirador, a la
plaça de les Glòries, a Freddie
Mercury i Montserrat Caballé.
En aquella ocasió era el periodis-
ta cultural vinculat a l’òrbita de la
CUP Jordi Garrigós qui va la-
mentar, via xarxes, que mentre
s’honra el cantant britànic, el
rumbero Peret no té el seu ho-
menatge a Barcelona. 
En realitat, la lluita perquè

els carrers portin els noms que a
un partit o a un altre li agraden no
és menor. Segons l’historiador
Rafa Burgos, els noms dels carrers
són “una de les eines més utilit-
zades pels diferents governs a
l’hora d’establir o de plasmar una
determinada ideologia, agafant
fets o personatges afins”. No re-
sulta estrany, doncs, que ara el go-
vern socialista advoqui per posar
en valor el passat olímpic i post-
franquista de la ciutat, quan el seu
poder era omnímode. 
Si cadascú anomenés els car-

rers com volgués, però, la sang ar-
ribaria al riu. Per això a Barcelo-
na existeix una comissió que s’en-
carrega de decidir-ho: la Ponència
de Nomenclàtor. Com funciona?
Com es bateja un carrer? No tot-
hom pot tenir la sort que el seu
nom aparegui imprès en mar-
bre. Segons indica el consistori,
qualsevol persona, entitat o el
mateix Ajuntament poden pro-
posar nous noms de carrers o de
places. Un cop feta la proposta, és
la ponència, que actualment està
presidida per la socialista Raquel
Gil i que compta amb 16 inte-
grants, qui la debat per més tard
elevar la seva decisió a l’alcalde
perquè l’aprovi. “Per poder dedi-
car un carrer a un personatge, han
d’haver passat cinc anys, com a
mínim, des de la seva mort”, as-
senyalen. “L’única excepció a
aquesta norma és que en vida se
li hagués atorgat la Medalla d’Or
de la Ciutat”, afegeixen.

CARRERS DEL RÈGIM
“La plaça Francesc Macià, l’anti-
ga Calvo Sotelo”. Abans era més
comú sentir com la gent gran feia
servir aquesta expressió. L’encla-
vament situat a la Diagonal és un
exemple clar de com els diferents
règims polítics utilitzen els noms
dels carrers per imposar el seu
imaginari. El 1932, la plaça es va
batejar com a plaça d’Alcalá Za-
mora, en honor a l’expresident de
la Segona República Espanyola. El
1936 es va passar a dir plaça dels

Germans Badia, per recordar Jo-
sep i Miquel Badia. El 1939 va tor-
nar a canviar de nom per anome-
nar-se Calvo Sotelo, el polític es-
panyol fundador de la coalició
monàrquica Bloque Nacional. Fi-
nalment, amb la restauració de la
democràcia, la plaça va acabar
dient-se Francesc Macià.
“Els carrers van canviar molt

amb la Segona República, i  amb
la dictadura, tornem-hi”, diu Bur-
gos. Poc temps després que l’e-
xercit sublevat ocupés Barcelona,

La Vanguardia anunciava el se-
güent: “Serán borrados los nom-
bres de indeseables y de extran-
jeros dados por los rojos a calles
y plazas, restableciéndose los tra-
dicionales y proponiéndose los de
heroes y mártires de la Patria”.
En part, un dels moments

més importants pel que fa a la mo-
dificació del nomenclàtor va ser
durant la Transició. En el cas de
l’Hospitalet, per exemple, la de-
mocràcia va permetre canviar els
noms de molts carrers i places que

havien estat rebatejats o castella-
nitzats amb la dictadura. Mal-
grat això, encara ara queden ves-
tigis d’aquells temps foscos. El pe-
riodista del LíniaFrancisco Javier
Rodríguez recordava, en un re-
portatge a la Directael 2013, el cas
del carrer Belchite, que tot i que
podria semblar que fa referència
a la població aragonesa en realitat
es diu així en honor a la batalla del
1937 a l’Aragó que va perdre el
front democràtic. Sigui com sigui,
canviar noms avui dia no té gaire

bona acollida, ja que suposa que
els veïns hagin de canviar les es-
criptures dels seus habitatges, la
seva adreça postal o el seu DNI.

FEMINITZANT ELS CARRERS
Més enllà de l’actualització del no-
menclàtor que es va produir du-
rant la Transició, un dels canvis
més significatius ha estat el que té
a veure amb el feminisme. A la
metròpoli, els noms de carrers i de
places dedicats a dones són ben
pocs. Dades de l’Institut Català de

L'Ajuntament de Barcelona va substituir el nom de la plaça d'Antonio López pel de plaça d'Idrissa Diallo el 2022. Foto: Ajuntament de Barcelona

Qualsevol nou règim intenta canviar els noms dels carrers i de les places. 
Què amaga el nomenclàtor de Barcelona? A quina mena d'històries fa

referència? En aquest reportatge analitzem com ha evolucionat la manera com
s'han batejat i rebatejat els carrers per entendre com era, és i vol ser la ciutat.

Els noms (dels
carrers) fan la cosa
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n Competint amb l’obsessió huma-
na per batejar-ho tot, hi ha la neces-
sitat que tenim de saber què va ser
el primer. En podríem dir ordre. Si-
gui com sigui, determinar quin va
ser el primer carrer amb nom a Bar-
celona, segons l’historiador i perio-
dista Rafa Burgos, “és molt difícil de
dir”. “L’únic que sabem del cert és
que devia ser a l’actual barri Gòtic”,
apunta per afegir que els primers
noms “corresponien a algun perso-
natge o família il·lustre de Barcelo-
na”. “Es tractaria de carrers com Lle-
dó o la plaça de Sant Just, de la que

ja es tenen notícies el segle IX”, deta-
lla l’expert.

Aleshores, com es guiaven els ha-
bitants de Barcelona? El mateix Bur-
gos explica que “la gent s’orientava
pels escuts de les façanes, en el cas
de les famílies nobles, o pels rètols
dels comerciants”. El problema de tot
això era que hi havia molta gent que
no sabia llegir, i per això els comerços
comptaven amb un dibuix de l’objec-
te que treballaven: sabates, tisores,
cordes... És el mateix sistema que fe-
ien servir els romans. Segons Deirdre
Mask, autora del llibre El callejero (Ca-
pitán Swing), on explica l’origen dels
noms dels carrers, a l’antiga Roma no
hi havia adreces. En una entrevista a

La Vanguardia, Mask assenyalava
que la gent es guiava “perquè les ciu-
tats eren molt riques en senyals visu-
als i sensorials, i els romans es mo-
vien per punts de referència com bo-
tigues, estàtues, edificis, arcs i també
guiats per olors, vistes i sabors”. Tan-
mateix, en paraules de Burgos, “el
primer intent seriós de senyalitzar els
carrers de Barcelona data del 1770”.
Eren unes senzilles rajoles on consta-
va “el nom del carrer o d’un edifici
notable, normalment religiós”.

La història dels noms dels carrers
donaria un tomb definitiu a mitjans

del segle XIX. “El 1847 van començar
a expandir-se les plaques de marbre
amb lletres de bronze que encara po-
dem veure a Ciutat Vella i que identi-
fiquen el districte, el barri i el nom
del carrer”, relata Burgos.

Tot això ens demostra que la re-
alitat que vivim avui dia, amb uns
carrers perfectament senyalitzats, és
relativament nova i, caldria afegir-hi,
nostra. De fet, al Japó els carrers no
se senyalitzen. Allà el nomenclàtor
està fet amb números –com en algu-
nes ciutats estatunidenques–que es
refereixen al districte, la mançana i
l’edifici. Un sistema complicat pel
qual, gràcies als telèfons intel·li-
gents, ja no cal patir.

El primer carrer

les Dones assenyalen que a tota la
regió només hi ha un 4,9% del no-
menclàtor dedicat a elles. En can-
vi, ells tenen el 28% dels carrers
i places. “Això sorgeix d’una so-
cietat masclista, androcèntrica i
patriarcal on les figures femenines
han estat oblidades, encara que
hagin tingut molta presència a
l’àmbit públic”, explica Blanca
Valdivia, del col·lectiu d’urbanis-
me feminista Punt 6. “Passa el
mateix amb les escultures i amb
allò que s’ha considerat patri-
moni i allò que no: per què un edi-
fici militar ho és i un safareig no?”,
reflexiona.
Diu la frase popularment atri-

buïda al filòsof George Steiner que
“el que no s’anomena no existeix”.
En el cas dels carrers i de les do-
nes passa el mateix. “No crec que
la manca de visibilitat sigui vio-
lència, però les llavors de la vio-
lència masclista estan molt arre-
lades a aquesta manca de visibi-
litat”, afirma Valdivia. “Quan par-
lem d’un entorn segur cal visibi-
litat, i no només ha de ser física en
forma d’il·luminació, sinó també
simbòlica”. Per a l’experta, que hi
hagi carrers que duen noms de do-
nes afavoreix l’apropiació dels
espais per part d’elles. “Ajuda a
fer-nos la sensació que l’espai
públic també és nostre”, assevera

per afegir que “la nomenclatura és
una oportunitat de visibilitzar o de
donar veu a històries molt im-
portants de les nostres ciutats”.  
En aquest sentit, tot i que re-

coneix que en els darrers 20 anys
aquesta situació s’ha posat sobre
la taula i cada vegada hi ha més
noms de dones a l’espai públic,
alerta que “queda camí per re-
córrer”. “Si mirem els noms de do-
nes dels nostres carrers, veiem
que, en realitat, hi ha moltes ver-
ges, reines i figures de la burgesia”.
També ho reconeix Burgos,

que afirma que “ja des de fa anys
hi ha un intent encertat de com-
pensar la manca de noms de do-
nes en el nomenclàtor de Barce-
lona, on no arriben ni al 10% del
total”. En la mateixa línia, l’histo-
riador assenyala que també hi
ha una voluntat de tornar a posar
als carrers els seus noms origina-
ris, com per exemple el canvi de
nom del carrer Príncep d’Astúries,
a Gràcia, pel de Riera de Cassoles
o la rebatejada plaça del Cinc
d’Oros, a l’encreuament entre la
Diagonal i el passeig de Gràcia. 

URBANISME RACISTA
Qui va ser el general Prim? Qui era
Pizarro? I el coronel Sanfeliu?
Per què és famosa la família Xifré?
Totes aquestes figures tenen el seu

“No crec que la manca
de noms de carrers de
dones sigui violència,
però les llavors de la
violència masclista
estan molt arrelades a
aquesta manca de
visibilitat”, diu Valdivia

carrer o plaça a la ciutat de Bar-
celona. Si amb el franquisme en-
cara és fàcil identificar l’horror que
la dictadura va suposar, amb altres
períodes foscos de la història de la
capital catalana la qüestió és més
difícil. És el cas del colonialisme
dels segles XVIII, XIX i XX, amb
Catalunya com a enclavament
destacat. Així ho explica la dipu-
tada de la CUP Basha Changue,
que assenyala que la ciutat està
plena d’elements que fan refe-
rència a l’espoli de la metròpoli en-
vers les colònies. Un exemple poc
conegut i força evident és el Moll
de la Fusta, que es va començar a
anomenar així en referència a la
gran quantitat de troncs que s’hi
apilaven  procedents de  Guinea
Equatorial. 
No és ni de lluny l’únic cas. De

fet, a la mateixa Generalitat, la-
menta Changue, hi ha elements
a les façanes que representen
“persones esclavitzades”. La di-
putada considera que, en gran
part, “el desenvolupament de la
Barcelona moderna, com per ex-
emple la construcció de l’Eixam-
ple, està relacionada amb l’explo-
tació de les colònies d’ultramar”.
Si pel que fa a les dones la

manca de carrers és el problema
més gran, en aquest cas ens tro-
bem una altra situació. “Quan ets

una persona racialitzada, bé per-
què ets descendent d’aquest es-
poli i colonització i la teva famí-
lia es va veure desplaçada o bé
perquè ets del sud global, i veus
aquests elements presents sense
resignificar, sense informació i
ocupant l’espai públic, el missat-
ge és que Barcelona no et vol”, cri-
tica Changue. “S’enalteix i se ce-
lebra allò que et genera dolor i
violència”, lamenta.
És per tot això que defensa una

reparació de la memòria històri-
ca donant noms de carrers a per-
sones no blanques, però també
substituint els d’aquells perso-
natges que van ser clau en el co-
lonialisme. El cas de l’antiga pla-
ça d’Antonio López, un patrici
barceloní enriquit el segle XIX
amb el tràfic d’esclaus, és para-
digmàtic. El nom de l’enclavament
a Ciutat Vella va ser substituït el
2022 pel de plaça d’Idrissa Diallo,
un guineà que el desembre del
2011 va ser detingut a Melilla
després de saltar la tanca i que va
morir dues setmanes després en
un CIE per una insuficiència res-
piratòria.

“El desenvolupament
de la Barcelona
moderna, com per
exemple l’Eixample,
està relacionada amb
l’explotació de les
colònies d’ultramar”,
recorda Changue

“El primer intent seriós de senyalitzar els carrers de
Barcelona data del 1770, amb unes senzilles rajoles
on constava el nom del carrer o d’un edifici notable”

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre
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Nou pas per a millorar la
piscina, tancada des del maig
EQUIPAMENTS4La Junta de Go-
vern de l’Ajuntament de Parets ha
aprovat la licitació de les obres de
renovació del sistema de venti-
lació i climatització de la piscina
municipal coberta Miguel Lu-
que. El pressupost base de la li-
citació és de 407.000 euros i les
obres inclouran, entre altres, el
canvi de la deshumectadora, un
dispositiu que filtra l’aire per eli-
minar la humitat de l’ambient. 

Aquest anunci coincideix amb
el desenvolupament de les obres
de renovació de la teulada de l’e-
quipament, que començaven a fi-
nals de setembre, després que al
maig el despreniment d’una biga
obligués a tancar l’espai. Segons
detallaven aleshores des de l’A-
juntament, totes dues obres són
complementàries i tenen l’ob-
jectiu de “millorar l’eficiència en-
ergètica i la climatització”.

Compte enrere per a la Festa
Major d’Hivern de Parets

FESTA MAJOR4El compte enre-
re per a donar el tret de sortida a
la Festa Major d’hivern de Parets
ja ha començat. Se celebrarà el
pròxim cap de setmana, entre el
19 i el 22 de gener, amb prop d’u-
na quarantena d’actes i activitats
per a tots els públics.
El cap de cartell serà l’actor

Joan Pera, que portarà al muni-
cipi la seva darrera obra de teatre.
Amb tot, entre els punts més
destacats del programa també hi

ha la Fira Medieval, les actuacions
de Versión Kanalla i Dj Mar-
craaa, i altres propostes de cultu-
ra popular com el correfoc o la tro-
bada i plantada de gegants.
Malgrat que el gruix d’activi-

tats no serà fins al cap de setma-
na, a partir de dilluns hi haurà al-
gunes iniciatives com hores del
conte, tornejos i exposicions. De
la mateixa manera, fins al 4 de fe-
brer es continuaran fent petites
propostes similars.

CINEMA4El pròxim dimarts, 16
de gener, farà tres anys que  l’al-
pinista i exalcalde de Parets, Ser-
gi Mingote, perdia la vida al K2.
Des de llavors, són molts els ho-
menatges i les iniciatives que
s’han tirat endavant per a recor-
dar-lo. Una d’elles es presentarà
divendres 19 de gener, quan s’es-
trenarà un nou documental amb
imatges inèdites que mostren la
seva darrera expedició a la sego-
na muntanya més alta del món.
El realitzador i amic de l’alpi-

nista Albert Barceló és l’autor
d’aquest film, titulat K2 hivernal
i produït per ØN. Segons detalla
en declaracions a Línia Vallès, es
tracta del documental “més difí-
cil” que ha fet al llarg dels 20 anys
de trajectòria en què ha rodat amb
Mingote. “Hi havia tant de ma-
terial que he estat més d’un any
treballant en el projecte, davant
la dificultat d’encaixar-ho tot”, de-
talla. A banda de la dificultat tèc-
nica, però, Barceló també reco-
neix la dificultat emocional que li
ha suposat fer el film. “Hi havia
moments en els quals havia de pa-

rar perquè encara no estava pre-
parat per escoltar o veure se-
gons quines coses”, explica.
Pel que fa al documental,

aquest se centra en “mostrar la
part més positiva de Mingote i no
pas en la mort, que només ocu-
pa un minut i mig del film”, de-
talla Barceló. En aquest sentit,
narra la manera que l’alpinista te-
nia de viure la muntanya i l’a-

tracció que sentia per ella, a tra-
vés d’entrevistes al mateix Min-
gote i de les imatges que es van
trobar a les targetes i càmeres
que duia durant l’expedició. “Són
coses que no ho ha vist ningú i
crec que agradaran molt”, avan-
ça Barceló, que a la vegada detalla
que ja s’han venut la majoria de
les entrades per gaudir de l’es-
trena al Teatre Can Rajoler. 

Sergi Mingote al K2. Foto cedida

Tot a punt per a l’estrena del film
sobre l’últim viatge de Mingote

Empresa |Grífols, acusada de manipular els comptes
El valor de Grífols va caure un 40% a borsa dimarts, arran d’un informe 
del fons Gotham City Research que l’acusa de manipular els comptes. 

La farmacèutica ha anunciat que portarà el cas als tribunals pels danys causats.  
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Els Reis d’Orient i els titelles
donen la benvinguda al 2024
SANT FOST4L’inici de l’any a
Sant Fost ha estat caracteritzat
per la visita anual de Ses Majes-
tats els Reis d’Orient, Melcior
Gaspar i Baltasar, i pel cicle de ti-
telles de Reis de Galiot Teatre,
que va tenir lloc del 2 al 4 de ge-
ner. Les tres propostes que ofe-
ria el cicle, En Patufet, Animalets
i Palla, fusta, pedra van fer les
delícies dels assistents a l’Ateneu,
on va tenir lloc la trobada i que
es va omplir d’infants desitjosos
de celebrar Nadal amb uns cu-
riosos i divertits personatges. 

Aquest cicle va ser l’avant-
sala de la cavalcada de Reis, que
el vespre del dia 5 de gener va
portar els tres Reis d’Orient a
Sant Fost, per regalar il·lusió a
petits i grans. Els més petits van
rebre caramels i, els més triga-
ners, van poder lliurar les seves
cartes amb els desitjos per a
aquest any. 
Des de l’Ajuntament van vo-

ler agrair la presència reial a
Sant Fost, així com als cossos de
seguretat, que van garantir el cor-
recte desenvolupament de l’acte.

MARTORELLES4Des d’aquest
gener, els veïns de Martorelles
interessats a revisar la docu-
mentació de l’avanç del Pla d’or-
denació urbana municipal
(POUM) ho poden fer a través
del web municipal. L’avanç del
POUM va quedar aprovat el
passat 20 de novembre per una-
nimitat de tots els partits polítics
en sessió plenària. 
A més, aquest mes també tin-

drà lloc una sessió informativa
de presentació de la proposta
tècnica de l’avanç del planeja-
ment, la qual tindrà lloc el 17 de
gener a partir de les set de la tar-
da al Centre Polivalent La Vinya. 
Per altra banda, el mes de fe-

brer serà el torn de la jornada
ciutadana de debat de l’avanç del
pla i de proposta de mesures.
Aquesta trobada se celebrarà el
dia 15 de febrer a partir de les set
de la tarda, també a La Vinya. 
En paral·lel, el veïnat podrà

exercir el seu dret a consulta i in-
formació dels plànols i docu-
mentació de l’avanç al Celler de
Carrencà, fins a la segona set-

mana de març, de nou del matí
a dues de la tarda. 
Segons comenten des del

consistori, la ciutadania “serà es-
coltada” a través d’aquest procés
de participació. La voluntat del
POUM és “protegir i potenciar”
el mosaic agroforestal com a
valor del municipi, redefinir els

àmbits de creixement d’aquest,
fomentar l’habitatge assequi-
ble, cohesionar les àrees més
deslligades del municipi i esta-
blir un sistema de recorreguts cí-
vics que connecti els equipa-
ments i espais lliures per po-
tenciar els desplaçaments a peu,
entre altres.

Vista aèria de Martorelles i voltants. Foto: Ajuntament de Martorelles

Martorelles obre al veïnat 
la planificació urbanística

El rei Gaspar durant la seva visita. Foto: Ajuntament de Sant Fost

Demografia |Martorelles i Sant Fost guanyen habitants
Segons les darreres dades de l’Institut Nacional d’Estadística (INE), tant

Martorelles com Sant Fost han guanyat habitants. En concret, 133 Sant Fost i 45
Martorelles. Al conjunt del Baix Vallès, la població ha crescut en més de 800 veïns. 
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Set anys cuidant de les
entitats locals de Montornès

SOCIETAT4Tot va començar l'a-
ny 2016, quan l’Ajuntament de
Montornès va impulsar dues lí-
nies de treball per donar suport a
les entitats locals. L’objectiu era,
per una banda, millorar la gestió
assessorant-les i acompanyant-
les, i per l’altra, formar-les a tra-
vés del programa Les entitats al
dia. Han passat ja set anys d’en-
çà d’aquell moment i des d’ales-
hores, s’han dissenyat nombroses
activitats pensades per a cobrir les
necessitats de les entitats.
De fet, des de l’any 2021,el

Departament municipal de Par-

ticipació Ciutadana ha atès 150
consultes. D’aquestes 116 eren
sobre temes legals i documen-
tals, 23 sobre temes fiscals o eco-
nòmics, tres sobre assegurances
i dues sobre voluntariat. 
Concretament, el 2023 es

van atendre les consultes de 22
entitats, que van generar un to-
tal de 51 tramitacions. Entre les
consultes més freqüents, hi ha
les referides a la constitució de
noves entitats, els tràmits per a
la renovació dels òrgans de go-
vern i la tramitació del certificat
digital de l’entitat.

MONTMELÓ4Continua el serial
del projecte de construcció del
bloc pisos socials pròxims al Bosc
de l'Aplec. Ara, l'Ajuntament de
Montmeló i la Fundació Privada
Salas han signat un acord en
virtut del qual el consistori con-
cedeix administrativament els
terrenys on aniran l'immoble a
l'organització perquè n'iniciï la
construcció de la promoció. Avui
dia, la fundació està redactant el
projecte executiu i més enda-
vant començarà l'obra.

UNA OBRA POLÈMICA
La construcció de l’edifici prò-
xim al Bosc de l'Aplec fa mesos
que és en el centre de l'huracà.
De fet, en el darrer ple munici-
pal del mes de novembre, es va
decidir que en lloc de 43 pisos,
el projecte en tingués 38.
No obstant això, la veritable

qüestió polèmica ha estat les crí-
tiques que el projecte ha gene-
rat entre el veïnat que viu als vol-
tants del Bosc. "Una de les po-
ques zones verdes de Montme-
ló quedarà reduïda a la mínima

expressió", afirmaven els veïns
en un comunicat la passada tar-
dor. Per la seva banda, Canviem
Montmeló, Fem Montmeló i
Junts per Montmeló, en un text
conjunt, assenyalaven que es
van assabentar del projecte per
la premsa. A més, consideraven
que la ubicació proposada per a
aquests habitatges no havia es-

tat prou debatuda ni consen-
suada al ple municipal.
Això va fer que l'Ajuntament

convoqués el mateix mes de no-
vembre una sessió informativa en
què va afirmar que el projecte de
pisos no tocaria el Bosc de l'Aplec.
Alhora el consistori recordava
que el projecte, en realitat, fa més
de 15 anys que és sobre la taula.

L’Ajuntament i la Fundació Salas signen l’acord. Foto: Aj. de Montmeló

Pas endavant en el projecte de
pisos socials del Bosc de l’Aplec

Des de 2021 s’han atès 150 consultes d’entitats. Foto: Aj. de Montornès

Obres | Un camí per a vianants a la BV-5001
La Diputació de Barcelona començarà les obres d’un itinerari de vianants 

a la carretera BV-5001, al tram entre el carrer de les Moreres de Montornès 
i la rotonda que dona accés a l’entramat urbà de Vilanova del Vallès.
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La programació del Centre
Cultural arrenca dissabte

LA LLAGOSTA4El Centre Cul-
tural de la Llagosta estrenarà a
partir de demà dissabte la nova
programació cultural d’aquests
2024, que un cop més ha estat
dissenyada per l’Ajutament.
L’estrena tindrà com a pro-

tagonista el grup La Quinta Voce,
que actuarà dissabte a partir de
les vuit del vespre. Més endavant,
el 17 de febrer, serà el torn de l’es-
pectacle musical que protago-
nitzarà Alba Carmona, que pre-
sentarà el seu segon disc, Can-
tora, un homenatge als cants
populars. El 9 de març (20 h) serà

el torn de The Feliuettes amb el
musical Amor a mort.
Més endavant, el 20 d’abril, la

programació tornarà amb la com-
panyia Príncep Totilau portarà l’o-
bra de teatre infantil Mare Terra.
El 4 de maig es podrà veure l’obra
Austràlia, de la sala Flyhard, es-
crita i dirigida per Israel Solà. El
6 de juliol, Salva Reina protago-
nitzarà un monòleg i el 19 d’octu-
bre Las niñas de Cádiz represen-
taran l’obra El viento es salvaje. El
darrer espectacle tindrà lloc el 16
de novembre. Sexenni  presenta-
rà el seu àlbum Supernova.

CULTURA4Santa Perpètua ja
ho té tot a punt per a la cele-
bració de la 33a edició de la
Mostra de Teatre, que arrenca-
rà el pròxim 20 de gener al
teatre del Centre amb l’obra
Espacio Disponible, de la com-
panyia Perigallo Teatro.
La programació d’aquesta

edició inclou  vuit obres tea-
trals –dues de professionals i sis
d’amateurs– entre el 20 de ge-
ner i el 16 de març. Després de
l’estrena, la segona representa-
ció arribarà el dia 27 de gener
amb l’obra Terapèutic, del Tea-
tre Centre d’Arbúcies, mentre
que el febrer arrencarà, el di-
umenge dia 4, amb l’obra
Cyr@no, de Qollunaka grup de
teatre de Terrassa.

PREMI ESPECTADOR
Com ja és habitual, la Mostra de
Teatre repartirà, un any més, el
Premi Espectador, un guardó
que el públic atorga a la millor
obra de la Mostra i que està do-
tat amb 300 euros. S’entregarà
el 16 de març després de l’es-

trena del grup de teatre Tàndem
de Santa Perpètua amb l’obra
La criada de dues mestresses,
una comèdia creada a partir de
textos de Carlo Goldoni. Aques-
ta serà l’obra que servirà per
tancar l’edició d’una mostra
teatral convertida des de fa anys
en tot un referent cultural de
Santa Perpètua. 

DES DEL 1964
La Mostra de Teatre va comen-
çar a caminar el 1991, però els
seus orígens es remunten l’any
1964, quan un grup de joves
encapçalats per Vicenç Gurrea,
Josep Serra i Vicenç Altayó van
fundar un grup de teatre, que a
partir del 1971 va ser batejat
amb el nom de Tàndem.

El teatre tornarà a ser protagonista. Foto: Mostra de Teatre

Santa Perpètua es prepara 
per a la 33a Mostra de Teatre

El Centre Cultural de la Llagosta. Foto: Arxiu

La Llagosta | Sierra, president de RIVUS
L’alcalde Óscar Sierra ha assumit la presidència de la Fundació

RIVUS. Aquesta entitat es dedica a fer recerca relacionada amb l’estat
dels ecosistemes fluvials. Sierra ha destacat la seva tasca divulgativa.
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LA ROCA4La Generalitat ha li-
citat les obres de la futura ro-
tonda de Santa Agnès de Mal-
anyanes amb un pressupost de
974.000 euros. Es tracta de l’ac-
ció més contundent per a redu-
ir la perillositat de la carretera
BV-5105 i la previsió és que el
projecte estigui adjudicat entre
març i abril, i que la construcció
de la rotonda duri 4 mesos. Per
tant, hauria d’entrar en funcio-
nament entre setembre i octubre.

Avenç per a fer 
la nova rotonda 
de Santa Agnès

LES FRANQUESES4Les Fran-
queses té una nova cita amb
l’art urbà demà durant tot el
dia, amb la celebració de la se-
gona edició de l’Enamurart. Es
tracta d’una jornada plena de
creativitat, música i ball, que
reunirà 20 artistes de renom
provinents d’arreu de l’Estat i
d’Europa. Entre altres activi-
tats, s’ompliran de grafitis prop
de 100 metres de mur de formi-
gó al carrer de la Serra.

Nova jornada
d’art urbà amb
l’Enamurat

CALDES DE MONTBUI4Fa pocs
dies que l’Ajuntament de Caldes
de Montbui ha acabat la reforma
de l’habitatge destinat a poten-
ciar l’autonomia de persones
amb diversitat funcional, gràcies
al projecte de col·laboració amb
la cooperativa APINDEP. Les
obres han tingut un cost d’uns
41.500 euros i l’habitatge co-
mençarà a funcionar tan aviat
com sigui possible.

A punt el pis per 
a persones amb
discapacitat

CARDEDEU4Com és tradicio-
nal, el segon diumenge del mes
de gener Cardedeu celebra l’A-
plec de Sant Hilari, un dels actes
populars més característics del
municipi. La jornada inclourà
ballades de sardanes,  fogueres,
àpats, la missa en honor a Sant
Hilari i la posterior benedicció i
repartiment dels panets. Com
sempre, el camí fins a l’ermita es-
tarà tallat i serà exclusiu per a
vianants i bicicletes. 

Cardedeu, a punt
per a l’Aplec 
de Sant Hilari 

LLIÇÀ D’AMUNT4Des de l’1 de
gener, a Lliçà d’Amunt els punts
de recàrrega municipals de ve-
hicles elèctrics són de paga-
ment. Després de sis anys de
gratuïtat i davant l’augment del
preu del cost de l’energia, la
nova tarifa establerta als cinc
punts de recàrrega que hi ha és
de 30 cèntims el quilowatt. Es
tracta d’una mesura que també
s’està imposant a la majoria
dels municipis de la comarca.

Els punts de
recàrrega ara 
són de pagament

BIGUES I RIELLS4La Fira de
l’Oli de Bigues i Riells ja té data.
Celebrarà una nova edició el
pròxim dissabte 27 de gener i
comptarà, entre altres, amb pa-
rades d’oli de varietats locals i no
locals i de productes de proxi-
mitat. També hi haurà tasts d’o-
li, demostracions de cuina, con-
cursos gastronòmics i més acti-
vitats que tindran l’oli com a
principal protagonista.

La Fira de l’Oli 
de Bigues i Riells 
ja té data

EMPRESA4El potencial de les
empreses vallesanes tornava a
lluir a finals de l’any passat en un
informe pioner a Catalunya  so-
bre l’estructura empresarial de la
demarcació de Barcelona, fet
amb dades extretes dels comptes
anuals del Registre Mercantil. Se-
gons detalla el document, el Va-
llès Oriental és la segona co-
marca d’aquest territori amb
més empreses de facturació ele-
vada, tot i ser la quarta que més
negocis té. En concret, 356 em-
preses, que representen el 5% del
total de companyies vallesanes,
van facturar més de deu milions
d’euros l’any durant el 2023.
Aquests diners suposen el 70%
de la facturació total comarcal, de
gairebé 21 milions d’euros.
Els municipis amb més fac-

turació per càpita l’any passat van
ser Lliçà de Vall, Parets i Marto-
relles, en acollir alguns dels polí-
gons industrials més potents del
territori i, per tant, algunes de les
empreses comarcals amb més
facturació. Per ordre, la farma-
cèutica paretana Grífols és la que
més diners va facturar, seguida de

la companyia granollerina RB
Square Holdings Spain i de la fà-
brica de Llinars Marelli España,
dedicada a la indústria mecànica. 
D’altra banda, mirant la fac-

turació comarcal desglossada per
sectors, el que més diners gene-
ra al territori és la indústria quí-
mica, especialment la branca de
la química farmacèutica, que
aplega el 16% de la facturació to-
tal. Mentrestant, el sector del

comerç el segueix de ben a prop,
gràcies a la facturació del co-
merç a l’engròs.
Tot plegat, demostra que les

grans empreses vallesanes fac-
turen molts diners. Ara bé, pel
que fa a les petites, les xifres no
són tan bones, ja que totes elles
facturen menys de mig milió
d’euros. Aquesta xifra està per
sota de la mitjana de les comar-
ques barcelonines.

Polígon Congost de Granollers. Foto: Associació d’Industrials Polígon Congost

Les empreses locals destaquen
pel seu alt nivell de facturació

Creix la població vallesana,
sobretot als pobles petits

DEMOGRAFIA4El Vallès Orien-
tal és un territori cada vegada
més atractiu i així ho reflecteix l’in-
crement de població que ha viscut
en el darrer any. En concret, segons
l’Observatori-Centre d’Estudis del
Consell Comarcal, la població al
territori ha augmentat en 5.234
persones i actualment registra un
total de 422.777 habitants. Es
tracta d’un creixement de l’1,2%
que triplica el 0,4% registrat l’any
passat i que situa la comarca com

la quarta que més ha crescut de la
demarcació de Barcelona.
A escala municipal, els incre-

ments més destacats han sigut a
Campins, el Figaró-Montmany i
Gualba, tots tres en zones rurals
pròximes al Montseny, seguits
de l’Ametlla, Llinars, Vallromanes
i el Montseny. En aquest sentit, tal
com mostren les xifres, més de la
meitat de la població comarcal es
concentra a municipis de menys
de 30.000 habitants.Granollers. Foto: Consell Comarcal

Mercat laboral | Augmenta l’atur a finals d’any
El 2023 s’acomiadava amb un considerable increment de l’atur a la comarca
respecte al novembre. Augmentava en 227 persones, situant la xifra total en
19.532 aturats. Tot i això, es tancava l’any amb menys aturats que el 2022.
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L’Espai Línia presental’exposició audiovisual
Dones periodistes con-

tra el masclisme, que reivindica
el paper de les dones a les re-
daccions catalanes, des de la
Renaixença fins a l’actualitat. A
través dels retrats de les pione-
res, les dones empoderades de la
República, les resistents durant
el franquisme o els grans refe-
rents de la transició, la mostra fa
evident la contínua lluita d’a-
questes professionals per re-
ivindicar el seu talent i la seva
professió en un context marca-
dament masclista. La mostra
s’inaugurarà oficialment al llarg
d’aquest hivern, en un acte amb
presència institucional, però ja es
pot visitar gratuïtament fins a
l’estiu a les instal·lacions de l’Es-
pai Línia (carrer Girona, 52, de
Barcelona).
Impulsada per l’Espai Línia

i comissariada pel periodista
Andreu Asensio i la dissenyadora
gràfica Marga Moreno, Dones
periodistes contra el masclisme
és una aposta singular i atrevida
pel periodisme en femení i per
les dones oblidades en els grans
llibres d’història del periodis-
me. “No es tracta de cap home-
natge”, diu Asensio, “sinó d’una
reivindicació de la seva lluita i de
la seva obra. Això és el que toca
a hores d’ara”. La lluita contra el
masclisme és l’eix que recorre to-
tes aquestes vides: “Algunes es
van enfrontar directament al
masclisme i altres van fer-ho
indirectament, obrint-se pas en
unes redaccions periodístiques
fetes a la mida del patriarcat”,
afegeix Asensio.

LES PIONERES DEL 
PERIODISME CATALÀ
Dolors Monserdà, Maria Josepa
Massanès i Carme Karr són les
capdavanteres d’una generació, la
de la Renaixença, que a mitjans
del segle XIX reivindicava un
sentit per a les dones més enllà de
la família. “Moltes de les pioneres
van haver de publicar articles re-
ivindicatius en revistes de costu-
ra, que era l’únic lloc on les dei-
xaven publicar”, explica Asensio.
Allà denunciaven les injustícies i
les desigualtats que patien les
treballadores i reivindicaven el vot
de les dones. Fins que, molt a poc
a poc, van saltar als mitjans de re-
ferència i a revistes com Feminal,
primera publicació obertament fe-
minista de Catalunya.

LA REPÚBLICA: 
LA GRAN OPORTUNITAT
L’arribada de la Segona Repúbli-
ca va significar un gran canvi per
a les dones periodistes. Conti-
nuaven infrarepresentades, com
mostra el cartell de l’exposició,

amb la periodista Irene Polo ro-
dejada completament per homes
durant una roda de premsa, però
durant els anys trenta podien ser
protagonistes dels grans mitjans
i fins i tot professionals de l’es-
criptura. Irene Polo, Rosa Maria
Arquimbau o Anna Murià són les
més conegudes, però l’exposició
recupera també Anna Martínez
Sagi, la primera directiva del Bar-
ça; María Luz Morales, primera
directora de La Vanguardia, o les
grans referències de la ràdio dels
anys vint i trenta: Maria Sabater,
Maria Cinta Balagué i Maria del
Carme Nicolau.

LA GRAN DESFETA 
DE LA GUERRA CIVIL
L’any 1940, el 80% dels perio-
distes i les periodistes eren a l’e-
xili, i l’única manera de treballar
com a periodista era amb el per-
mís del Movimiento. “Tot el que
van guanyar les dones periodistes
durant la República ho van per-
dre després de la Guerra Civil”, ex-
plica el comissari. Lentament, i
aprofitant les escletxes del rè-
gim, algunes dones com Maria
Matilde Almendros, Joana Biar-
nés o Lidia Falcón van aconseguir
brillar una mica enmig de la gran
grisor del franquisme.

TRANSICIÓ, REVOLUCIÓ
La transició significa un esclat de
llibertat, especialment per al pe-
riodisme en femení. Seria im-

possible condensar tot el que sig-
nifica aquest període en una pa-
ret, així que Asensio ha optat, en
aquest cas, per cinc retrats de do-
nes que representen la lluita del
periodisme en femení. Són Mar-
garita Rivière, Montserrat Roig,
Maruja Torres, Montserrat Mi-
nobis i Olga Viza. Cadascuna d’e-
lles reflecteix els canvis positius,
però també les barreres que se-
guien ben altes per a les profes-
sionals que volien competir amb
els homes.

EL SEGLE XXI
Amb la maduresa democràtica,
l’arribada del nou segle i l’eclosió
d’Internet, les dones prenen cada
cop més protagonisme, tot i que
continuen sent víctimes del pos-
tureig, com es pot apreciar en un
informe del col·lectiu #OnSón-
LesDones que revela l’augment de
veus femenines en el panorama
periodístic durant el 8M en com-
paració amb la resta de l’any i com
denuncia regularment l’Associa-
ció de Dones Periodistes. En
aquest àmbit de l’exposició, al
visitant se li planteja un repte: re-
conèixer en un mosaic de fotos un
seguit de periodistes que hauríem
de conèixer si tinguessin la visi-
bilitat que tenen els seus compa-
nys de professió.

EL REPTE DEL 
CIBERASSETJAMENT
L’última part de la mostra està de-

dicada als reptes actuals del pe-
riodisme. Tot i els considerables
avenços, si mirem cap enrere, el
sexisme, la manca d’igualtat d’o-
portunitats o la desigualtat de
retribucions encara són molt pre-
sents a les redaccions. A aquestes
barreres històriques se n’hi afe-
geixen d’altres encara més in-
quietants, “com el ciberassetja-
ment que pateixen tantes profes-
sionals pel sol fet de ser dones que
parlen sobre temes que molts
homes encara consideren pro-
pietat seva”,  conclou Asensio.

GRAN EXPOSICIÓ 
GRÀFICA I AUDIOVISUAL
Dones periodistes contra el mas-
clisme incorpora recursos i con-
tinguts gràfics i nous formats
audiovisuals integrats en els 400
metres quadrats de l’Espai Línia
amb l’objectiu de facilitar la visi-
bilització de les dones periodistes
i la seva feina. Els panells mostren
gràficament, d’una manera molt
visual, les professionals i les seves
circumstàncies, i els vídeos com-
plementen i amplien la infor-
mació gràfica. La voluntat d’a-
quests audiovisuals és, alhora,
animar els visitants a aportar
més noms de dones periodistes
que s’hi puguin anar incorporant
progressivament.

CICLE DE XERRADES
En paral·lel a l’exposició, l’Espai
Línia acollirà un cicle de xerra-

des dedicat a les dones perio-
distes que abordarà temes clau
entorn de l’exposició. Hi parti-
ciparan joves periodistes que
s’obren camí actualment, do-
nes que han vist truncada o
afectada la seva carrera per cul-
pa del masclisme o la violència
de gènere i dones que marquen
tendència en aquest àmbit. Les
xerrades s’emetran en streaming
pel nou canal Espai Línia TV, un
projecte innovador per difondre
continguts audiovisuals amb els
valors de l’associació, així com per
espailinia.cat.

UN ESPAI
OBERT A TOTHOM

4Espai Línia és el primer
centre de comunicació de
proximitat i compta amb el
suport de la Secretaria de
Mitjans de Comunicació i
Difusió de la Generalitat i de
l’Ajuntament de Barcelo-
na. El local, ubicat al carrer
Girona, 52, de Barcelona,
disposa de 400 metres qua-
drats i està obert a tothom.
A més d’exposicions de
gran format, acull confe-
rències i debats, i posa a dis-
posició d’entitats i d’orga-
nitzacions, gratuïtament,
una sala de conferències
perfectament equipada.

La mostra s’inaugurarà oficialment al llarg d’aquest hivern, però ja es pot visitar gratuïtament. Fotos: Joanna Chichelnitzky

‘Dones periodistes contra el masclisme’:
la nova gran exposició de l’Espai Línia
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Esports Bàsquet | El CB Granollers visita el Joventut Les Corts 
L’equip de Josep Miquel Bosacoma visitarà el pròxim diumenge 14 de gener el Joventut Les
Corts, en partit corresponent a la 13a jornada de la Super Copa femenina. El CB Granollers hi
arribarà després de la victòria per 64-41 contra el CBF Cerdanyola del passat 16 de desembre.

Hi va haver una època en què, a
penúltima o última hora de la tar-
da, feia voltes a la pista d’atletis-
me del Complex Esportiu Muni-
cipal l’Hospitalet Nord. Al centre,
en una gespa irregular, s’hi en-
trenava el primer equip femení del
Barça, que a vegades va arribar a
compartir espai amb llançadors
de javelina. No era estrany que al-
guna pilota arribés on jo estava
corrent: n’hi vaig passar moltes al
cos tècnic i a futbolistes com Me-
lanie Serrano, a qui temps enre-
re havia vist debutar a l’elit amb
14 anys des de la tribuna de
premsa del ja desaparegut Mi-
niestadi. Aquell 15 de setembre de
2004 també es va estrenar amb
les grans Marta Torrejón, però
amb les de l’altre equip, l’RCD Es-
panyol. Curiosament, totes dues
van jugar amb el número 3.  
El meu primer partit de futbol

femení com a periodista esportiu
havia estat un 4-4 espectacular i
vaig escriure una crònica farcida
de detalls. “Home, creus que cal
ser tan precís? A aquestes juga-
dores les coneixen a casa seva...”,
va replicar el meu cap, que no en-
tenia per què l’aprenent volia vi-
sibilitzar més allò sobre què ga-
irebé no s’informava. Quatre me-
sos després, amb l’arribada al
Barça de la mediàtica Maribel Do-
mínguez, Marigol, l’home va
canviar la seva postura.   
Aquell curs 2004-2005 hi ha-

via 3.008 futbolistes federades a
Catalunya. Ara en són 14.913, un
371,84% més, segons l’última xi-

fra publicada pel Consell Català de
l’Esport i que correspon a l’any
2022. El futbol practicat per do-
nes té cada cop més suport de l’a-
fició i de les marques, i força més
(encara no prou) dels mitjans. Les
samarretes ja es poden comprar
i no sorprèn veure’n alguna en
qualsevol lloc ni que un nen o una
nena celebrin un gol al parc amb
un “Alèèèèxia!” ben fort. 

REFERENT MUNDIAL
Alèxia Putellas (Mollet del Vallès,
1994) és una icona del canvi, una
referent mundial amb dues Pi-
lotes d’Or (un premi creat el
1956 que no es va concedir a les
futbolistes fins el 2018), doble
guanyadora del The Best (s’a-
torga des del 2016 i sempre ha
premiat homes i dones), cam-
piona de l’últim Mundial, a Aus-
tràlia i Nova Zelanda (la prime-
ra edició va ser el 1991, 61 anys
després de l’estrena masculina)
i bicampiona de la Champions,

una competició que les futbolis-
tes juguen des del 2001. 
Quan la molletana tenia 20

anys va ser entrevistada a El País
per Fonsi Loaiza. Era una de les
seves primeres converses llar-
gues amb un mitjà i no ho va sem-
blar. En rescato un parell de re-
flexions: “Cada cop hi ha més no-
ies que practiquen el futbol i que
creixen amb ell. Però encara som
una societat tancada. Les dones
ens hem d’esforçar molt més que
els homes”; “només podem con-
tinuar guanyant títols i esperar
que algun dia la societat s’adoni
del que valem. Confio a fer-nos
valer pels nostres mèrits i no pel
nostre físic”. Putellas és un gran
altaveu esportiu i vital,  per qui-
nes coses diu i com les diu. 
La molletana ha guanyat set

de les vuit Lligues que té el Bar-
ça. La seva primera, i segona per
a l’entitat, la va aixecar el 5 de maig
de 2013 a San Mamés, després
d’una victòria per 1-2 amb gols de

Melanie Serrano i Kenti Robles, i
davant 26.000 espectadors. Mai
s’havia reunit tanta gent en un
partit de la Lliga femenina a l’Es-
tat, i Xavi Llorens, l’entrenador en
aquell moment, no podia ser més
clar al diari Ara: “Esperem que
guanyar dues Lligues seguides
engresqui l’afició, encara que no-
més siguin cinquanta o cent se-
guidors més. A Barcelona costa
enganxar la gent al futbol femení.
És envejable com l’Athletic Club
omple San Mamés”. 
Manuel Tomás destaca a Bar-

ça femení. Història des dels orí-
gens fins al triplet (Editorial Base)
que l’assistència a Sant Joan Des-
pí aquella temporada va ser d’u-
nes dues-centes persones per
matx. Ara l’equip juga a l’Estadi
Johan Cruyff, amb una capacitat
per a 6.000 espectadors, i quan li
han obert les portes del Camp Nou
ha batut dos cops el rècord mun-
dial d’assistència a un partit fe-
mení, amb les 91.648 persones

que el 22 d’abril de 2022 van
veure en directe l’anada de les se-
mifinals de Champions contra el
Wolfsburg com a xifra més màgi-
ca. També cal celebrar que s’hagi
normalitzat la publicació de llibres
sobre les futbolistes, un camí que
van obrir David Menayo amb
Vero Boquete: la princesa del
deporte rey i una editorial, Edi-
ciones Cydonia, que va estar a l’al-
tura de les circumstàncies.
El pròxim 9 de juny es com-

pliran 110 anys del primer par-
tit documentat de futbol practi-
cat per dones a l’Estat. Les pro-
tagonistes van ser les jugadores
de l’Spanish Girl’s Club, que es
van dividir en dos equips: Gi-
ralda i Montserrat (1-1). El matx
es va disputar a l’estadi de l’RCD
Espanyol i la recaptació va ser en
benefici de la Federación Fe-
menina contra la Tuberculosis.
Poc després, un redactor anò-
nim de l’aleshores setmanari El
Mundo Deportivo en va escriu-
re una crònica cavernícola titu-
lada Las niñas futbolítiscas:
“Esta primera actuación de la
mujer en el viril fútbol, no nos
satisfizo, no sólo por su poco as-
pecto sportivo, sino que también
porque a las descendientes de la
madre Eva, les obliga a adop-
tar tan poco adecuadas como
inestéticas posiciones, que eli-
minan la gracia femenil”. En-
cara hi ha gent a qui el comen-
tari li semblaria oportú. 
Queda molt camí per recór-

rer. El Barça es va arribar a en-
trenar entre javelines fins al curs
2009-2010, i ara, fruit de la in-
versió i la confiança en cada de-
tall i amb l’esforç i el talent humà,
és potser el millor equip del món. 

Toni Delgado
MOLLET

AlèxiaPutellas, iconadel canvi
» El Barça es va arribar a entrenar a l’Hospitalet Nord en una gespa irregular i entre llançadors de javelina 
» El curs que la molletana va guanyar la seva primera Lliga les anaven a veure 200 persones a casa 

La molletana Alèxia Putellas, capitana del Barça, signant autògrafs a l’afició. Foto: FC Barcelona
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Àngel Llàtzer, Manu Guix i La Perla 29
porten als escenaris el clàssic de Saint-
Exupéry, El Petit Príncep, amb una com-
binació de cançons interpretades per ac-
tors reals i personatges virtuals, amb una
escenografia visual espectacular i mà-
gica que fa viatjar l’espectador. L’es-
pectacle es pot veure a la sala Paral·lel
62 fins al 28 de gener.

Teatre

El Petit Príncep
A. Llàtzer, M. Guix i La Perla 29

Setè disc d’Èric Vinaixa i cinquè en solitari.
El cantant miravetà desgrana en aquest
nou àlbum el seu món interior, ple de cla-
robscurs i llums. Aquest treball ha estat
gestat de manera íntegra a Miravet, a la
Ribera d’Ebre, i inclou 12 temes que
conformen una fotografia emocional i
que experimenten amb noves sonoritats
per abraçar els sentiments de l’autor. 

Música

L’ambiciosa La sociedad de la nieve, del ci-
neasta barceloní Juan Antonio Bayona, ar-
riba a Netflix. Aquesta cinta, que narra la
història de l’avió que es va estavellar als
Andes el 1972 i dels seus passatgers su-
pervivents, és el film més car de la histò-
ria del cinema espanyol i és candidat als
Oscars, en la categoria de Millor Pel·lícu-
la Internacional.

Pelis i sèries

La sociedad de la nieve
J. A. Bayona

Les mil cares de la nit
Èric Vinaixa

Roba a només 1 euro
La Nau Bostik de Barcelona escalfa motors per acollir el Two
Market, el famós mercat de roba vintage i de segona mà on
tots els productes costen només un euro. Se celebrarà el 21
de gener de 10 del matí a set de la tarda i l’entrada costa tres

euros. De fet, ja es poden comprar online, tot i que també
se’n poden adquirir a les taquilles. En aquesta edició hi ha

previstes una seixantena de parades, que posaran a disposi-
ció de tothom més de 6.000 peces de roba, així com llibres,
vinils, bijuteria i molts més tresors. El Two Market forma part

del programa de la Festa Major del Raval de Barcelona. 

M A R C  G I R ÓQUI ÉS?

ÉS FAMÓS PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La Rita té set anys, té problemes greus de
comunicació a l’escola i s’ha inventat una
bombolla que la protegeix dels qui l’en-
volten. Viu en el seu silenci, no parla amb
ningú, però a casa no calla. La seva
mare, l’Anna, viu atrapada en una bom-
bolla de culpabilitat. Les dues dones
aprendran a superar les seves pors i vul-
nerabilitats.

Llibres

El silenci dels astronautes
Laia Fàbregas

|Stalker 2
Stalker 2 és un dels videojocs més esperats del 2024. Combina RPG, shooter i

supervivència als voltants d’un Chernobyl apocalíptic. Per a PC i Xbox.
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Marc Giró (Barcelona, 1974) és un dels presenta-
dors catalans més carismàtics de la televisió.
Ara, acaba de renovar amb TVE per continuar
presentant el seu Late xou, un programa noc-
turn d’entrevistes i espectacles on porta a ter-
me, de manera desacomplexada i trencadora,

un estil molt característic i personal a l’hora
d’entrevistar i conduir un espai d’entreteniment.
De fet, tot plegat li ha valgut rebre el Premi Na-
cional de Comunicació de la Generalitat pel seu
llenguatge proper i distès i, també, per norma-
litzar la informació sobre cultura en un progra-
ma de caràcter humorístic, com és el Vostè Pri-
mer, que presenta a RAC1. D’aquesta manera,
aquest llicenciat en Història de l’Art i durant 17

anys editor de moda de la revista Marie Claire es
consolida com un dels comunicadors més influ-

ents del panorama audiovisual català.

Famosos

Ser un dels ‘showmans’ més carismàtics
Acaba de renovar com a presentador de Late xou, a TVE

Ha rebut el Premi Nacional de Comunicació 
El Govern li ha atorgat per la seva manera de fer desacomplexada

Elogis i felicitacions dels admiradors
Les xarxes el destaquen com un dels comunicadors més influents
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

HIPOTÈRMIA

El fred empitjora substancialment tots els problemes
relacionats amb els sistemes circulatori i respiratori  

RISCOS

CIRCULACIÓ

ROBA

E S T I L S  D E  V I D A

i GENT GRAN
Després d’una tardor tan suau com la que hem viscut, l’arribada
de l’hivern i la baixada pronunciada de les temperatures és més
perillosa que mai. Especialment per a les persones grans.  El fred
afecta més els majors de 75 anys perquè els seus mecanismes
de termoregulació estan alterats a conseqüència de l’envelli-
ment. O sigui, que generen menys calor i a la vegada la perden
més fàcilment. Per aquesta raó les persones grans han de seguir
el millor consell possible pel que fa al fred, que és anticipar-se i
prevenir-lo amb els mitjans adequats. 

La prevenció no només implica una bona temperatura a la
llar, mai inferior a vint-i-un graus, i roba adequada, amb diverses
capes. També requereix una dieta que afavoreixi la producció
d’energia, rica en carbohidrats i aliments amb un contingut ele-
vat de proteïnes. Els líquids són imprescindibles, perquè a l’hi-
vern no sentim tanta set, però tenim el mateix risc de deshidra-
tació que la resta de l’any. I l’exercici físic. Per molts problemes fí-
sics que patim cal exercitar-se regularment, perquè així afavo-
rim el benestar en general, però també perquè generem calor,
ni que sigui una mica, durant el procés.      

Lamillormanera de no passar fred

Un dels problemes més greus que provoquen les baixes
temperatures i que pot conduir a la mort és la hipotèrmia  

Les claus

Les persones grans més vulnerables són les que viuen soles 
o les que pateixen malalties com l’ictus o la demència

La roba per a l’hivern ha de ser còmode, i convé vestir-se
per capes per adaptar-se millor als canvis tèrmics 
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